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گروه اقتصاد: رویداد ملی توسعة صنایع پایین 
است.  امیدبخش  و  تازه  حرکت  یک  مس  دستی 
کریمی،  رضا  رنجبر  دکتر  با  بیشتر  آگاهی  برای 
رئیس دانشگاه ولی عصر)عج( رفسنجان که نقش 
مهمی در این رویداد دارند گفت وگو کردیم که در 

ادامه می خوانید.
دانشگاه  رئیس  کریمی،  رضا  رنجبر  دکتر 
ولی عصر)عج( رفسنجان با ابراز خوش بینی نسبت 
به  توجه  با  که  گفت  این  رویداد  برگزاری  به 
حمایت های مالی که قرار است مس سرچشمه از 
ایده های برتر تا مرحلة تجاری سازی داشته باشد به 
برگزاری این مراسم خوش بین است. وی تاکید کرد 
که برگزاری رویداد ملی توسعه صنایع پایین دستی 
این مساله کمک  به گفتمان سازی  مس می تواند 

کند.
 رنجبر کریمی در گفت وگو با خبرنگار استقامت 
با اشاره به نقش دانشگاه در برگزاری این رویداد 
بیان کرد: »یکی از کارهای بزرگی که قرار است 
و  رفسنجان  سرچشمه  مس  مجتمع  همکاری  با 
دانشگاه ولی عصر انجام شود برگزاری رویداد ملی 
صنایع پایین دستی مس است. این رویداد با توجه 
به نیاز کشور و به خصوص استان کرمان که معروف 
به بهشت معادن ایران است و همچنین معدن مس 
سرچشمه که عمدتا محصولات آن به صورت خام 

صادر می شود، برگزار خواهد شد«.
 رنجبر کریمی ادامه داد: »یکی از سیاست  های 
دولت، جلوگیری از خام فروشی و ایجاد ارزش افزوده 
با صنایع  پایین دستی بوده و این رویداد می تواند 
ایجاد  اشتغال زایی  باشد،  زیادی  تحولات  منشاء 
و سبب  بگذارد  تاثیر  دانش بنیان  اقتصاد  بر  کند، 

ایجاد تنوع محصول شود«.
وی خاطرنشان کرد: »مجتمع مس سرچشمه 
ولی عصر)عج(  دانشگاه  با  را  ایده  این  رفسنجان 
با  ابتدا  از همان  نیز  دانشگاه  و  میان گذاشت  در 
روی باز، مساله را پذیرفت تا ان شاالله اولین  رویداد 

صنایع  پایین دستی مس در آذرماه برگزار شود«.

شروع هر فناوری از دانشگاه است

رئیس دانشگاه ولی عصر)عج( رفسنجان دربارۀ 
نقش دانشگاه در این رویداد توضیح داد: »شروع 
هر نوع فناوری از دانشگاه است و پایه های علمی 
موضوعات  می خورد.  محک  دانشگاه  در  ابتدا  آن 
نمونة  تولید  آزمایشگاهی،  مقدماتی،  مطالعاتی، 
به  اولیه  نمونة  رساندن  آموزش،  مشاوره،  اولیه، 
که  است  مواردی  انبوه  تولید  یا  فناوری 9  سطح 
دانشگاه می تواند در بخش های مختلف آن نقش 
که  رفسنجان  ولی عصر  دانشگاه  به ویژه  کند.  ایفا 
با  فناوری  عرصة  در  خوبی  خیلی  زیرساخت های 
ایجاد مرکز رشد واحدهای فناور دارد. این مرکز از 
سال 91 راه اندازی شده و تمام مراحل و زیرساخت 
ایده  به عبارتی تبدیل  یا  به پدیده و  ایده  تبدیل 
به محصول تجاری در دانشگاه فراهم است«. وی 
یادآور شد: »رویداد ملی توسعة صنایع پایین دستی 
که  می کند  جمع آوری  را  ایده ها  نوعی  به  مس، 
ممکن است این ایده ها مراحل فناوری را پشت سر 
گذاشته باشند و تا سطح 9 فناوری رسیده باشند و 
قرار باشد صرفا تجاری سازی شوند و مشخص است 
که این ها از کانال دیگری حمایت می شوند و شاید 
دانشگاه آن جا خیلی نقش نداشته باشد ولی بعضا 
ممکن است ایده هایی باشند که مراحل فناوری را 
پشت سر نگذاشته باشند و صرفا یک ایده هستند 
و دانشگاه این جا خیلی می تواند نقش ایفا کند و 
مرحله ای  آن  به  و  بگیرد  را  ایده  صاحبان  دست 
برساند که بعد از آن می تواند مرحلة تجاری سازی 
را انجام دهد«.  رنجبر کریمی ادامه داد: »فضاهای 
آزمایشگاهی و کارگاهی که در دانشگاه وجود دارد 
حوزۀ  در  دانشگاه  که  تجربه ای  مهم تر  همه  از  و 
تبدیل ایده به پدیده و رشد دادن ایده ها تا رسیدن 
به سطح فناوری دارد، ازجمله کارهایی است که 

دانشگاه می تواند انجام دهد«.
وی بیان کرد: »از سوی دیگر با توجه به ارتباطی 
که دانشگاه ولی عصر با سایر دانشگاه ها، پارک های 
علم و فناوری و مراکز تحقیقاتی دارد، می تواند در 
بحث اطلاع رسانی نقش داشته باشد، همان طور که 
نامة برگزاری رویداد با عنوان دانشگاه فرستاده شده 
می شود،  ارسال  دانشگاه  از سوی  نامه ای  وقتی  و 
می دهد  علمی  جامعة  به  خاصی  اطمینان بخشی 
وقتی  نخبگانی  فضای  و  کشور  علمی  جامعة  و 

نهاد  یک  کنار  در  علمی  نهاد  یک  که  می بینند 
پیدا می کند و  اعتماد  انجام می دهد  صنعتی کار 
سبب می شود ترغیب شوند و ایده هایی که دارند 
را ثبت کنند، که تا این لحظه ثبت ایده ها نسبتا 

خوب بوده است«.
در  رفسنجان  ولی عصر)عج(  دانشگاه  رئیس 
این طرح  از  ارزیابی شما  که  این سوال  به  پاسخ 
چیست و چشم انداز کار را چگونه می بینید؟ گفت: 
»برای این رویداد یک سند تدوین شده که دانشگاه 
هم در تدوین سند نقش داشته است. محورهای 
این رویداد بیرون آمده و مطالعاتی انجام شده که 
به طور کلی مس در چه جاهایی کاربرد دارد؛ یعنی 
وقتی می گویند صنایع پایین دستی این فقط یک 
شعار نیست بلکه یک سند ضمیمة آن است که 
به عهده گرفته  را  آن  اجرایی  کار  شرکت کاشف 
کلی  به طور  که  کرده  استخراج  را  موضوع  این  و 
صنایع  از  دارد،  کاربرد  صنایعی  چه  در  مس  فلز 
الکترونیک گرفته تا زیرساخت ها، مواد شیمیایی، 
سیم و مفتول و ...  همة این ها در سند گردآوری 

شده است«.
این  درگیر  ابتدا  از  »دانشگاه  افزود:  وی 
موضوع بوده و در مراحل تدوین سند، مشاوره ها 
است.  داده  ارائه  می توانسته  که  راهنمایی هایی  و 
جلساتی را داشتیم و بعضی مواقع محورهایی که 
مطرح شده به پیشنهاد طرفین بوده است. در واقع 
تا این جای کار همکاری مشترکی صورت گرفته و 
در ادامه نیز برای این که افراد صاحب ایده بتوانند 
راهنمایی های  بروند،  مختلف  موضوعات  سراغ  به 
لازم را انجام می دهد. مرتب بنده و سایر دوستان 
رشد  مرکز  رئیس  و  پژوهشی  معاونت  به ویژه 
دانشگاه در این قضیه درگیر هستیم و مشاوره های 
لازم در خصوص جزئیات سند نیز ارائه می شود زیرا 
برخی جاهای سند نیاز به تفسیر دارد و خیلی از 
محققان از جزئیات آن ها مطلع نیستند که دانشگاه 

در این زمینه نیز نقش بازی می کند«.
 رنجبر کریمی توضیح داد: »دانشگاه های دیگر 
از لحاظ اجرا نقشی ندارند اما در موضوع تشویق 
واحدهای  و  دانشجویان  پژوهشگران،  اساتید، 
فناور دانشگاه برای این که بتوانند ایده های خود را 
همین  به  دارند.  پررنگی  بسیار  نقش  کنند،  ثبت 
پارک های علم  و  با همة روسای دانشگاه ها  دلیل 
و فناوری مکاتبه کردیم و از آن ها خواستیم این 
موضوع را به اطلاع اساتید، دانشجویان و محققان 
تاکنون  ستاری  شهید  مرکز  همچنین  برسانند. 
و  برگزار کرده  تهران  را در  یک سری پیش رویداد 
در دانشگاه های استان نیز قرار است ظرف یکی دو 

هفتة آینده پیش رویداد برگزار شود«. 
وی خاطرنشان کرد: »این پیش رویداد برای این 
است که ذهن دانشجو را به این سمت متوجه کند 
که قرار است این کار انجام شود تا ایده های خود 

را مطرح کنند«.

رویداد به گفتمان سازی کمک می کند

تاکید  رئیس دانشگاه ولی عصر)عج( رفسنجان 
کرد: »با توجه به حمایت های مالی که قرار است 
من  دهد  انجام  خصوص  این  در  سرچشمه  مس 
هستم.  خوش بین  رویداد  این  برگزاری  به  خیلی 
همین که اولین قدم را برداریم و سد را بشکنیم 
که می خواهیم به سراغ صنایع پایین دستی برویم 
و این تلنگر را در ذهن محققین ایجاد کنیم، یک 
موفقیت است تا آرام آرام ذهن ها به این سمت برود 
که می توانند در این زمینه ایده بدهند و حمایت ها 
را جذب کنند«. وی ادامه داد: »من خیلی به این 
موضوع خوش بین هستم گرچه ممکن است جامعة 
دانشگاهی هنوز خیلی با این مسائل آشنا نباشند، 

زیرا شعار جلوگیری از خام فروشی را مطرح می کنیم 
اما در عمل متاسفانه کار زیادی انجام نمی شود. تا 
این موضوع تبدیل به گفتمان غالب بشود. زمان 
اگر  حتی  رویدادهایی  چنین  برگزاری  و  می برد 
ضعف هایی نیز داشته باشد به گفتمان سازی کمک 
می کند «. وی افزود: »برگزاری این رویداد حداقل 
این علامت سوال را در ذهن محققان، مسئولان و 
کسانی که می خواهند برای آیندۀ اقتصادی کشور 
برنامه ریزی کنند ایجاد می کند و به مرور تبدیل به 

گفتمان می شود«.
مکان  برگزاری  درخصوص  کریمی   رنجبر 
که  کارگروهی  در  »من  کرد:  بیان  پیش رویدادها 
گفتم،  دوستان  خدمت  می شود  برگزار  هفته  هر 
هرچه پیش رویدادهای بیشتری برگزار شود، بهتر 
است. زیرا جامعة دانشگاهی درگیر مسائل آموزشی 
موضوعات  معمولا  و  هستند  صرف  پژوهشی  و 
البته  فناوری خیلی در دانشگاه داغ نیست - که 
جای تاسف هم دارد - و این زحمت کار را بیشتر 
موضوع  این  به  پیش رویدادها  برگزاری  و  می کند 
عضو  یک  »به عنوان  گفت:  وی  می کند«.  کمک 
در این جلسه تاکید کردم که هرچه می توانند در 
با معاونان پژوهشی  پیدا کنند،  دانشگاه ها حضور 
دانشگاه و رئیس دانشگاه هماهنگ کنند و جلساتی 
را برگزار کنند تا دانشجوها بیایند و موضوع را به 
آن ها عرضه کنند. یک زمان شما اطلاعیه می دهید 
و یک زمان با حضور مخاطب، زوایا را برای او باز 
خاطرنشان  وی  دارد«.  تاثیر  خیلی  که  می کنید 
نمایشگاه  یک  به عنوان  نیز  مواردی  »در  کرد: 
کوچک یا غرفة کوچک این کارها را انجام دادند 
قم  در  عالی  شیمی  سمینار  گذشته  هفتة  مثلا 
حضور  شیمی  متخصصان  همة  که  شد  برگزار 
داشتند، آن جا هم غرفه ای دایر شد تا محققینی که 
در آن جا حضور داشتند بدانند این کار قرار است در 
کشور انجام شود. وزیر علوم هم از آن غرفه بازدید 
داشت و در جریان کار قرار گرفت و خیلی مورد 
تشویق قرار گرفتند. خود من هم در تماسی که 
با ایشان داشتم خیلی ابراز رضایت کردند که کار 
دارد انجام می شود«.   رنجبر کریمی گفت: »دربارۀ 
پیش رویدادها بیشتر منظور این است که در فرصت 
باقیمانده بیشتر دوستان بتوانند حضور پیدا کنند 
ایده در این رویداد  از لحاظ  تا جمعیت خوبی را 

داشته باشیم«.
وی با بیان این که تاکنون استقبال نسبتا خوب 
ادامه  را  تلاش مان  »اما  کرد:  اظهار  است،  بوده 
می دهیم تا استقبال بیشتر شود. دانشگاه ها درگیر 
تغذیه ای  مالی،  مسائل  مانند  عدیده ای  مسائل 
برای  مجالی  کمتر  که  هستند   ... و  دانشجویی 
روسای دانشگاه ها باقی می گذارد تا به این عرصه 
هم ورود پیدا کنند، هرچند که مهم است و این 
می طلبد که ما پیگیری بیشتری داشته باشیم و 
امیدواریم که هرچه به انتهای مهلت رویداد نزدیک 
بیشتر  دانشجویان  استقبال  و  رغبت  می شویم 

شود«.

لزوم حمایت دستگاه ها از ایده های منتخب

رفسنجان  ولی عصر)عج(  دانشگاه  رئیس 
دولتی  اجرایی  دستگاه های  نقش  درخصوص 
»نقش  گفت:  رویداد،  این  موفق  برگزاری  در 
رویداد خیلی  برگزاری  مرحلة  تا  دولتی  نهادهای 
پررنگ نیست، منتها وقتی رویداد برگزار می شود 
نقش  مسلما  می شود  استخراج  ناب  ایده های  و 
سایر نهادها خیلی مهم است، به ویژه نهادهایی که 
مرتبط با موضوع فناوری هستند و باید مجوزهای 
تا  استانداری  اقتصادی  معاونت  از  بدهند،  را  لازم 
محیط زیست که معمولا شرکت های تولیدی با آن 

مشکل دارند، منابع طبیعی و آب و برق و فاضلاب 
در این زمینه دخیل هستند«.

وی ادامه داد: »زمانی ما به همکاری این نهادها 
می شود،  داوری  می آید،  ایده ها  که  داریم  نیاز 
مرحله ای  به  و  می شوند  استخراج  ناب  ایده های 
بشوند.  تجاری سازی  فاز  وارد  باید  که  می رسند 
آن جا است که باید یک عزم جدی بین مسئولان 
استان و شهرستان شکل بگیرد و مسئولان اجرایی، 
البته  باشند،  این جا می توانند نقش مهمی داشته 
این جا  نباشد  قرار  ایده ها  بعضی  است  ممکن 
اجرا شوند«.  وی توضیح داد: »تاکنون که صرفا 
موضوع برگزاری رویداد مطرح بوده اعلام وفاداری 
داشتند.  حضور  جلسات  در  و  کردند  همکاری  و 
در  و  است  کار  پای  خیلی  رفسنجان  امام جمعه 
این  اهمیت  و  موضوع  جمعه  نماز  خطبه های 
رویداد را بیان کرد. خبرگزاری ها نیز نسبتا خوب 
این لحظه که موضوع  تا  پوشش دادند و به نوعی 
اطلاع رسانی مطرح بوده، هماهنگی ها خوب بوده، 
اما بعد از برگزاری رویداد نقش این نهادها خیلی 
پررنگ می شود که امیدواریم در جلساتی که بعد 
از برگزاری رویداد شکل می گیرد مجاب شوند که 

همکاری های خود را گسترده کنند«.
 رنجبر کریمی در پاسخ به این سوال خبرنگار 
استقامت که آیا نقش این نهادها در سند دیده شده 
است؟؛ گفت: »در زمان امضای سند من به عنوان 
به عنوان  آقای مهندس محققی  و  دانشگاه  رئیس 
حضور  رفسنجان  سرچشمه  مس  مجتمع  مدیر 
از ایده ها را قرار است مس  داشتیم، زیرا حمایت 
مشاوره ای،  بحث های  در  و  دهد  انجام  سرچشمه 
است  قرار  فناوری  و  علمی  بحث های  و  داوری 
دانشگاه پای کار بیاید، اما در سند در خصوص اجرا 

چیزی ذکر نشده است«.
در  رفسنجان  )عج(  ولی عصر  دانشگاه  رئیس 
پاسخ به این سوال که»آیا این مساله باعث چالش 
شده  تنظیم  که  »سندی  کرد:  بیان  نمی شود؟« 
باشد  بهتر  شاید  اما  است،  رویداد  برگزاری  برای 
رویداد  دستاوردهای  و  آن  اجرای  موضوع  برای 
ضمائمی داشته باشد یا سند جداگانه ای برای آن 

تدوین شود که جای کار وجود دارد«. 

راه اندازی صنایع پایین دستی نیازمند زحمت است

وی در ادامه در پاسخ به این سوال که برگزاری 
رویداد صنایع  پایین دستی مس با هدف جلوگیری 
که  چالش  این  بر  می تواند  چقدر  خام فروشی  از 
از  بسیاری  و  است  گسترده  ملی  سطح  در  اتفاقا 
معادن به آن دچار هستند تاثیرگذار باشد؟؛ گفت: 
خوب  تجربة  یک  می تواند  رویداد  این  »مطمئنم 
واقع می تواند موجب شکل گیری یک  باشد و در 
گفتمان  در رفسنجان باشد و بعد در سطح کشور 

هم توسعه پیدا کند«.
اقتصاد  »وابستگی  داد:  ادامه  کریمی   رنجبر 
کشور به نفت باعث شده که ما تاکنون حضوری در 
این فضاها نداشته باشیم، راحت نفت را استخراج 
قبل  سال  چند  تا  و  می فروختیم  و  می کردیم 
محدودیتی نداشتیم و اقتصاد ما کلا یک اقتصاد 
نفتی و به طور اخص ، یک اقتصاد دولتی شده است 
و چون راحت پول به دست می آمده، دیگر کسی 
به خودش زحمت نمی داده که بخواهد کار دیگری 
انجام دهد، منتها کشورهای دیگر که نفت و معدن 
زنجیرۀ  و  گرفتند  ما  از  را  خام  مواد  نداشتند،  را 
قیمت  برابر  و چندین  کردند  ایجاد  افزوده  ارزش 
به ما برمی گردانند«.وی اظهار کرد: »مثلا ترکیه، 
بلژیک و ژاپن که مشتری اصلی ایران هستند، مس 
ندارند اما در گزارشی دیدم درآمد آن ها از صنایع 
پایین دستی مس چندین برابر درآمدی است که ما 
از خام فروشی مس در ایران داریم، زیرا ما به اصل 
44 قانون اساسی که همیشه رهبر انقلاب هم بر 
آن تاکید کردند، توجه نکردیم، در نتیجه اقتصاد 
دولتی ما مدام فربه تر شده و الان اگر بخواهد وارد 
فاز واگذاری شود و آن را به بخش خصوصی بدهد، 
ولی عصر  دانشگاه  رئیس  دارد«.  وجود  مشکلاتی 
)عج( رفسنجان یادآور شد: »یک زمان مطرح شد 
که  شود  واگذار  مردم  به  دولتی  کارخانه های  که 
در واقع به نوعی هم دولتی باشد و هم خصوصی 
که اصطلاحا خصولتی شدند، این سبب نشد که 
و  باشد  داشته  خصوصی  رویکرد  یک  ما  اقتصاد 
مردم آن را اداره کنند، بلکه به نظر من، مشکلی بر 

مشکلات اضافه کرد«. 

خبرنگار استقامت پرسید: »به جز 
کاربرد مس در صنایع جدید، به صورت 
سنتی نیز صنایع پایین دستی مس از 
جنبة  بعضا  که  داشته  وجود  گذشته 
هنری هم تولید می شوند و امروز ارزش 
مورد  صنایع دستی  کالاهای  در  آن ها 
استان هایی  از  کرمان  و  است  توجه 
تجربه،  دارای  زمینه  این  در  است که 
به  توجهی  است. شما  دانش  و  سابقه 
داشته های گذشتة ایران دراین رویداد 

داشتید؟«.
ابوالهادی پاسخ داد: » این تولیدات 
در بحث صنایع خلاق مطرح شده، زیرا 
افزود:  وی  دارند«.  صادرات  پتانسیل 
و  است  موجود  کار  تجربة  و  »دانش 
کرده  حفظ  را  خودش  سال  سالیان 
آن هاست.  بازار  در  کار  ایراد  و  است 
خاستگاه این محصولات ایران است اما 
الان ترکیه یا چین تولید می کنند و به 

کشور ما وارد می کنند«.
رویداد  »این  کرد:  خاطرنشان  وی 
و  بازار  حوزۀ  در  مطالعاتی  می تواند 
و  دهد  انجام  این محصولات  صادرات 
طبیعتا یکی از بخش هایی که می تواند 
کند  ایجاد  افزوده  ارزش  مس  برای 
ما  به  متعلق  که  هستند  صنایع  این 
هستند و می توانیم آن را صادر کنیم، 
زیرا دانش و تجربة چند صد سالة آن 
هر  از  آن  ارزش  و  داریم  خودمان  را 
چیزی در صنایع پایین دستی برای ما 
بیشتر است و می توانیم محصولات نو 
و خلاقانه در این زمینه ایجاد کنیم«. 

کسب وکار  و  نوآوری  امور  مدیر 
رفسنجان  سرچشمه  مس  مجتمع 
گفت: »در حوزه های هفت گانة رویداد 
در بخش صنایع غیرالکتریکی، موضوع 
صنایع دستی دیده شده و اگر ایده ای 
در این زمینه باشد این سلسله رویداد 
و  نوآوری  بخش های  در  می تواند 
به  را  آن  و  کند  آن کمک  به  تجاری 

سرمایه گذار وصل کند«. 
وی تاکید کرد: »حفظ دانش بومی 
سند  تنظیم  در  و  است  مهم  خیلی 
رویداد در بخش صنایع غیرالکتریکی 

این بخش دیده شده است«.

راه های ارتباط با دبیرخانه

پایان گفت: »کسانی  ابوالهادی در 
که تمایل دارند در این رویداد شرکت 
سایت  طریق  از  می توانند  کنند 
sarcheshmeh.nicico.com/

تلفن:  تلفن  شماره  یا  و   event
و09102293363   03434261403
با دبیرخانه رویداد ارتباط برقرار کنند 
و سوالات خود را در این زمینه مطرح 
نمایند و از راهنمایی های کارشناسان 

ما استفاده کنند«. 
وی یادآور شد: »از همة افرادی که 
با حوزه رویداد مرتبط هستند خواهش 
می کنم اعتماد داشته باشند و مطمئن 
باشند که اعتماد آن ها به جا خواهد بود. 
یک کار اصولی شروع شده و ان شاالله 
یک  بتواند  ایرادات  رفع  با  به مرور 

حرکت پایدار در کشور ایجاد کند«. 
وی بیان کرد: »سند رویداد با عنوان 
سند فنی و اجرایی سلسله رویداد ملی 
به  مس،  پایین دستی  صنایع  توسعة 
سرچشمه  مس  مدیرمجتمع  امضای 
و  مس  ملی  شرکت  از  نمایندگی  به 
رفسنجان  ولی عصر  دانشگاه  رئیس 
به  رویداد  این  اعتبار  است.  رسیده 
شرکت مس و جامعة دانشگاهی است. 
داریم که  باور  و  است  اولیه  این سند 
این سند ممکن است در ویرایش های 
افزود:  ابوالهادی  شود«.  اصلاح  بعدی 
مبنای  سند  این  حاضر  حال  در  »اما 
گذاشته شده  سایت  در  و  ماست  کار 
سند  در  ایراداتی  که  کسانی  و  است 
مشاهده می کنند می توانند این موارد 

را با دبیرخانه در میان بگذارند«. 

رئیس دانشگاه ولی عصر)عج( رفسنجان: 

نسبت به آیندة رویداد ملی صنایع پایین دستی مس خوش بین هستم
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